

environment is a
feminist issue

ENVIRONMENT IS A FEMINIST ISSUE البيئة قضية نسوية

SYRIA CONTEXT

السياق السوري





INTRODUCTION

The Syrian Female Journalist Network (SFJN) and the Kvinna till Kvinna Foundation collaborated on an engaging webinar series titled "Environment is a Feminist Issue."

Spanning from March to July 2023, these five webinars aimed to amplify women's voices, shed light on their perspectives and explore their experiences on environmental issues, environmental justice, and the impact of environmental degradation on marginalized groups in Syria.

This document provides a captivating summary of the insightful discussions that took place during the webinars, offering a comprehensive overview of the key themes explored. In the upcoming spring of 2024, a more extensive report will be published and officially launched, delving deeper into the topics discussed.

Each webinar was expertly designed and moderated by Rula Asad, the co-founder and former executive director of the Syrian Female Journalists Network (SFJN), over Zoom.

BRIEF

Webinar 1:

Militarization and the Environment from a Regional Perspective

On March 29, 2023 **Rula Asad** met with **Sarine Karajerjian**, the Program Director of the Environmental Politics program at the Arab Reform Initiative (ARI) and **Mawada Bahhah**, a Syrian journalist, to talk about "**Militarization and the Environment from a Regional Perspective**".

The discussion centered on several interconnected themes, including the link between the environment and militarism, the importance of integrating environmental research projects with broader concerns, and the significance of data collection to shape policies. Speakers also underscored a sense of skepticism and distrust towards international entities and events like the Conferences of the Parties (COPs), often seen as platforms for greenwashing propaganda.

Furthermore, the discussion delved into the impact of Syria's economic situation on women, who have assumed greater responsibilities in light of war and militarization. It also touched upon the repercussions of repeated displacement, which heightens women's vulnerability to sexual harassment, assaults and gender-based violence. The discussion also addressed the consequences of armament and militarization, particularly how it leads to a depletion of male labor from agricultural lands, thereby burdening women and diminishing the productive green spaces in the country.

In response to these challenges, the conversation emphasized the need for fostering cross-border solidarity in the region and promoting collaboration between the feminist and environmental feminist movements. It stressed the importance of incorporating environmental concerns into the feminist agenda, with a specific focus on the intersection between feminist and environmental issues.

Webinar 2:

Women's Environmental Initiatives in Syria and Lessons Learned

On April 26, 2023 **Rula Asad**, met with **Zelna Shahla**, a Syrian journalist, who is interested in social, cultural and environmental issues and **Hivin Shexo**, a feminist activist and environmental expert from Qamishli, who holds a BA in Biology, majoring in Environmental Science to talk about "**Women's Environmental Initiatives In Syria and Lessons Learned**".

The discussion reflected that women are largely involved in environmental initiatives in Syria. They are at the forefront of local projects, of creating awareness and coming up with new ideas. However, it would be deceptive to solely foreground this image as there is another reality that is harsh, characterized by dire living conditions, complex governmental structures, scarcity of resources and lack of awareness around the environment.

Creating more apprehension within communities as well as on a more systemic level through collaborations with educational institutions, research centers and transnational initiatives that foster solidarity and strengthen funding mechanism is crucial. The burden of environmental justice cannot fall solely on women's and activists' shoulders. In changing the narrative around the environment, it is further crucial to highlight that the environment is not an issue that is standing on its own but one that is inextricably linked to socio-economic improvements, belonging, peace, and justice that concerns everyone. If communities stand in solidarity with each other, they can envision futures that go against destructive, extractive, and harmful practices.

Webinar 3:

Environment in Politics

On May 31, 2023 **Rula Asad**, met with **Angham Daiyoub**, pre-doctoral researcher at CREAM (Ecological and Forestry Applications Centre) and a collaborating researcher at ICTA (Institute of Environmental Science and Technology) that specializes in biodiversity conservation and environmental justice and **Hevin Shexo**, environmental activist, and former employee of the General Department of Environment within the Autonomous Administration of North and East Syria to talk about "**The Environment in Politics**".

The discussion introduced two significant concepts: "war ecology" and "political ecology." "War ecology" encompasses the environmental consequences of war, including explosions, militarization, forest destruction, and institutional breakdown. "Political ecology" focuses on the interplay between political, socio-economic factors, and environmental issues. It highlights the importance of environmental justice and reveals the connections between climate change, marginalized communities, and the intersection of racism and the environment.

The discussion emphasized the complexity of the environment and politics in Syria, highlighting how various elements are interconnected. It examined the handling (or lack thereof) of environmental issues within Syria, considering factors such as fragmentation, the impacts of war, and the roles played by international actors. The discussion also touched upon challenges like the lack of data, corruption, and the need for coordination and collaboration among local and international authorities and organizations. It stressed the necessity of a multi-layered approach to achieve effective environmental improvements.

Moreover, the discussion called for a reconsideration of the audience's relationship with the land and emphasized the importance of recognizing the environment as a crucial aspect of Syria's well-being and a key element in the country's politics.

Webinar 4:

Environment in Media

On June 27, 2023 **Rula Asad**, Co-founder and former executive director of the Syrian Female Journalists Network (SFJN) met with **Mais Katt**, an investigative journalist from Syria, who is the Middle East and North Africa Editor at the Environmental Investigative Forum (EIF) and **Zeina Shahla**, a Syrian journalist and researcher who is interested in social, cultural and environmental issues, on Zoom to talk about "Environment and Media".

Becoming an environmental journalist is often connected to a memory, to witnessing an injustice that becomes deeply ingrained in someone's consciousness and influences their professional path emphasizing one more time how the personal is political. As a rather new approach within the field of journalism, environmental journalists, encounter various challenges such as access to data, funding opportunities and structural support. Therefore, working across borders and regions is crucial by undertaking joint investigations, that emphasize commonalities and allow journalists to share knowledge among each other. In doing so, environmental journalism can be strengthened, solidarity achieved, and knowledge production diversified.

Unfortunately, environmental topics that concern the Global South, that occur as a result of war, that have a detrimental effect on women's sexual and reproductive health are often not foregrounded. Analyzing what happens in Ukraine, Afghanistan and Syria and identifying common ground is therefore significant. In doing, an intersectional approach needs to be taken; an approach that takes into account the voices of marginalized communities, that does not only have experts report on such issues but gives people on the ground a voice to speak for themselves.

Webinar 5:

The Environment is Feminist Issue

On July 25, 2023 **Rula Asad**, Co-founder and former executive director of the Syrian Female Journalists Network (SFJN) met with **Nour Abu-Assab**, PhD, independent multidisciplinary academic with 20 years of experience in working on social justice issues in the Global South and **Angham Dalayoub**, pre-doctoral researcher at CREAM (Ecological and Forestry Applications Centre) and a collaborating researcher at ICTA (Institute of Environmental Science and Technology) that specializes in biodiversity conservation and environmental justice, on Zoom to talk about "**The Environment Is a Feminist Issue**".

The discussion emphasized how taking an intersectional lens can help to identify which communities are disproportionately affected by the climate crisis. Even though, intersectionality is inextricably linked to feminist research practices it is not the only means to offer comprehensive analyses to challenge injustices and oppression. It is thus crucial to embed our analyses into theoretical frameworks that explore how social inequalities are shaped by power relations and the systems that surround us and the reasons for why this is happening. Accordingly, the discussion spoke about structural, historical, institutional but also the individual realm when discussing the environment as a feminist issue and the speakers emphasized the importance of everybody's own social responsibility surrounding the topic and how we cannot disregard the fact that we are part of a larger ecosystem.

Further, the speakers underlined that the environment is a feminist issue because of women being disproportionately affected by climate crisis impacts but warns us not to perceive women as a homogenous group that appears in a void. We need to analyse which groups of women are impacted by looking at systemic, historical, institutional and individual factors.

As a result, it is crucial to involve women who have been directly impacted by climate change in the reconstruction efforts of ecosystems, in the formulation of policies, in decision making processes by not only looking at them as victims but as contributors towards positive change, as knowledge providers.

البيئة قضية نسوية

تقديم

تعاونت شبكة الصحفيات السوريات (SFJN) ومؤسسة كفيانا تيل كفيانا في سلسلة ندوات عبر الإنترنت بعنوان "البيئة قضية نسوية".

هدفت هذه الندوات الخمس، الممتدة من آذار (مارس) إلى تموز (يوليو) 2023، إلى تعزيز أصوات النساء، وتسليط الضوء على وجهات نظرهن، واستكشاف تجاربهن فيما يتعلق بالبيئة، والعدالة البيئية، وتأثير التدهور البيئي على الفئات المهمشة في سوريا.

يقدم هذا المستند ملخصاً مكثف للمناقشات الثاقبة التي جرت عبر الإنترنت، ويقدم نظرة عامة شاملة على الموضوعات الرئيسية التي تم استكشافها. وفي ربيع عام 2024، سيتم نشر تقرير أكثر شمولاً للتعلم في الموضوعات التي تمت مناقشتها.

تم تصميم كل ندوة عبر الإنترنت وإدارتها بخبرة من قبل رولا أسد، المؤسسة المشاركة والمديرة التنفيذية السابقة لشبكة الصحفيات السوريات (SFJN)، عبر زووم.

الندوة الافتراضية الأولى:

العسكرة والبيئة من منظور إقليمي

في 29 مارس 2023، التقت رولا أسد مع سارين كرجرجيان، مديرة البرنامج في قسم السياسة البيئية في المبادرة العربية للإصلاح، ومودة بحاج، صحافية سورية، لمناقشة "العسكرة والبيئة من منظور إقليمي".

تمحور النقاش حول عدة موضوعات مترابطة، مثل العلاقة بين البيئة والعسكرة، وأهمية ربط مشاريع البحث حول البيئة بقضايا أخرى، وجمع البيانات للتأثير على السياسات. أكدت المتحدثات (COPs) أيضاً على الشك وعدم الثقة تجاه اللاعبين الدوليين والمؤتمرات مثل مؤتمرات الأطراف كأماكن لدعايات الغسل الأخضر. كما تم التطرق أيضاً إلى تأثير الوضع الاقتصادي على النساء في سوريا، وكيف أصبحن مسؤولات عن الجوانب المعيشية كنتيجة للحرب والعسكرة. بالإضافة إلى تأثير النزوح المتكرر على النساء وكيف يزيد من هشاشتهن وتعرضهن للتحرش والاعتداءات الجنسية. وتأثير التسليح والعسكرة في تفريغ الأراضي الزراعية من الرجال بصفتهم بدأ عاملة أساسية في الزراعة ووضع ثقل الأمر على كاهل النساء وبالتالي تقليص المساحات الخضراء الزراعية المنتجة في البلاد.

ولمواجهة بعض من هذه المشاكل، ركز النقاش حول ضرورة إقامة تضامن عابر للحدود في المنطقة و العمل المشترك بين الحراك النسوي والحراك النسوي البيئي، وضرورة تضمين قضايا البيئة في أجندات الحراك النسوي، مع التركيز على منظور التقاطع بين القضايا النسوية والبيئية.

الندوة الافتراضية الثانية:

مبادرات النساء البيئية في سوريا والدروس المستفادة

في 26 أبريل 2023، التقت رولا أسد مع زينة شهلا، صحافية سورية مهتمة بالقضايا الاجتماعية والثقافية والبيئية، وهيفين شيخو، ناشطة نسوية وخبيرة بيئية من القامشلي، وتحمل درجة البكالوريوس في علوم الأحياء تخصص علوم البيئة، لمناقشة "مبادرات المرأة البيئية في سوريا والدروس المستفادة".

ركز النقاش على دور النساء في المبادرات البيئية المحلية في سوريا، بما في ذلك زيادة الوعي وابتكار أفكار جديدة للتخفيف من الأزمات البيئية. ومع ذلك، فإن هذه ليس الواقع فقط وإنما جانب منه فقط، حيث يوجد واقع آخر قاسٍ بظروف معيشة صعبة وهياكل حكومية معقدة وندرة في الموارد وعدم الوعي بالآزمات البيئية. خلص النقاش إلى ضرورة خلق المزيد من التوعية ضمن المجتمعات المحلية، وبشكل ممنهج من خلال التعاون مع المؤسسات التعليمية ومراكز البحوث والمبادرات العابرة للحدود التي تعزز التضامن وتعزز آليات التمويل. في تغيير السرد حول البيئة، لا يمكن أن يكون عبء العدالة البيئية على عاتق النساء والناشطات فقط، مع التأكيد على أن البيئة ليست قضية مستقلة بذاتها، بل إنها مرتبطة بشكل لا يتجزأ بتحسينات اجتماعية واقتصادية وبالانتماء والسلام والعدالة التي تهتم الجميع، وإذا وقفت المجتمعات بتضامن مع بعضها البعض يمكنها تصور مستقبل يعارض الممارسات التدميرية والاستخراجية والضارة للبيئة.

الندوة الافتراضية الثالثة:

البيئة في السياسة

في 31 أيار 2023، التقت رولا أسد مع أنغام ديوب، الباحثة قبل الدكتوراه في مركز CREAM (مركز التطبيقات البيئية والغابات) والباحثة المتعاونة في ICTA (معهد علوم وتكنولوجيا البيئة) والتي تختص في حفظ التنوع البيولوجي والعدالة البيئية، وهيفين شيخو، ناشطة بيئية وموظفة سابقة في الإدارة العامة للبيئة ضمن الإدارة الذاتية لشمال وشرق سوريا، لمناقشة "البيئة في السياسة".

خلال النقاش تم تقديم مفهومين مهمين، هما: "البيئة الحربية" و "البيئة السياسية". ويشمل مصطلح "البيئة الحربية" الآثار البيئية المباشرة وغير المباشرة للحروب، مثل الانفجارات والتسليح وتدمير الغابات وتفكك المؤسسات. كما يعترف بتدمير البيئة بشكل متعمد كاستراتيجية حربية خلال النزاعات. في حين، تركز "البيئة السياسية" على تداخل العوامل السياسية والاجتماعية والاقتصادية مع قضايا البيئة. وتؤكد على أهمية العدالة البيئية وتكشف عن الارتباطات بين تغير المناخ والمجتمعات المهمشة وتفكك التداخل بين العنصرية العرقية والبيئة.

شدد النقاش على تعقيد العلاقة بين البيئة والسياسة في سوريا، كما كشفت الطريقة التي يتم التعامل - أو عدم التعامل - مع قضايا البيئة في سوريا، مع مراعاة الانقسامات وتأثيرات الحرب ودور اللاعبين الدوليين. كما تطرق النقاش إلى قضايا مثل نقص البيانات ومشكلة الفساد وأهمية التنسيق والتعاون بين السلطات والمنظمات المحلية والدولية المختلفة، وشددت الخبرات على ضرورة النهج المتعدد الطبقات لتحقيق تحسينات بيئية فعالة. وفي ختام، دعت الخبرات الجمهور إلى إعادة التفكير في علاقتهم بالأرض وأكدت أهمية الاعتراف بالبيئة كعنصر مهم لرفاهية سوريا وبالتالي عنصر رئيسي في السياسة الوطنية.

الندوة الافتراضية الرابعة:

البيئة في الإعلام

في 4 حزيران 2023 ، التقت رولا أسد بكل من زينة شهلا : صحافية سورية وباحثة مهتمة بالمواضيع الاجتماعية والثقافية والبيئية، وميس قات صحفية استقصائية سورية تقيم في هولندا.

أن تصبح صحفياً وصحفية بيئية هو أمر مرتبط في كثير من الأحيان بالذاكرة، إلى مشاهدة الظلم الذي يصبح متأصلاً بعمق في وعي الشخص ويؤثر على مساره/ المهني ويؤكد مرة أخرى كيف أن الشخصي هو سياسي أيضاً. يواجه الصحفيون والصحفيات البيئيون والبيئيات تحديات مختلفة مثل الوصول إلى البيانات وفرص التمويل والدعم المؤسسي. لذلك، يعد العمل والتعاون عبر الحدود أمراً بالغ الأهمية من خلال إجراء تحقيقات مشتركة تؤكد على القواسم المشتركة وتسمح للصحفيين/ات بتبادل المعرفة فيما بينهم/ن. وبذلك، يمكن تقوية الصحافة البيئية وتحقيق التضامن وتنويع إنتاج المعرفة. لسوء الحظ، الموضوعات البيئية التي تهم الجنوب العالمي، والتي تحدث نتيجة للحرب، والتي لها تأثير ضار على الصحة الجنسية والإنجابية للمرأة غالباً لا يتم تناولها، لذلك فإن تحليل ما يحدث في مناطق الحروب كأوكرانيا وأفغانستان وسوريا وتحديد أرضية مشتركة أمر مهم. وعند القيام بذلك، لابد من اتباع نهج متعدد الجوانب وتقاطعي؛ نهج يأخذ في الاعتبار أصوات المجتمعات المهمشة، ولا يقتصر الأمر على جعل الخبراء يقدمون تقارير عن مثل هذه القضايا، بل يمنح الناس وخاصة النساء صوتاً للتحدث عن أنفسهن.

الندوة الافتراضية الخامسة:

البيئة قضية نسوية

في 5 م تموز عام 2023، التقت **رولا أسد**، بكل من **أنغام ديوب**، باحثة ما قبل الدكتوراه في مجال الحفاظ على التنوع البيولوجي والعدالة البيئية، والدكتورة **نور أبو عصب**، أكاديمية ومهنية متعددة التخصصات، وهي عالمة اجتماع نسوية، حاصلة على درجة الدكتوراه عام 2012 من جامعة واي أوريك، لديها خبرة تزيد عن 15 عام في العمل على القضايا المتعلقة بالعدالة الاجتماعية في الجنوب العالمي.

شدد النقاش الختامي على كيفية أنّ اعتماد عدسة تقاطعية يمكن أن يساعد في التعرف على المجتمعات المهمشة التي تتأثر بشكل مفرط بأزمة المناخ. على الرغم من أن التقاطعية مرتبطة بشكل لا يتجزأ بممارسات البحث النسوية ولكنها ليست الوسيلة الوحيدة لتقديم تحليلات شاملة لتحدي الظلم و هياكل القمع.

وبالتالي، من الضروري دمج تحليلاتنا في الأطر النظرية التي تستكشف كيف تتشكل التفاوتات الاجتماعية من خلال علاقات القوة والأنظمة التي تحيط بنا والأسباب وراء حدوث ذلك. كما ركز النقاش على ضرورة النظر إلى المجال البيئي والتاريخي والمؤسسي وكذلك المجال الفردي عند مناقشة البيئة كقضية نسوية، وأكدت المتحدثات على أهمية المسؤولية الاجتماعية الفردية للجميع فيما يتعلق بالموضوع وكيف لا يمكننا تجاهل حقيقة أننا جزء من نظام بيئي أكبر. كما أكدت المتحدثات أن البيئة هي قضية نسوية بسبب تأثير النساء بشكل مفرط من آثار أزمات المناخ، مع الانتباه إلى عدم اعتبار النساء مجموعة متجانسة تظهر في الفراغ، وبالتالي الحاجة إلى تحليل مجموعات النساء التي تتأثر بأزمات المناخ من خلال النظر في العوامل الهيكلية والتاريخية والمؤسسية والفردية.